
Ifjúsági Díj kutatóinknak 

/ Magyarországon először 
excimer lézer 

Mint már egy rövid 
hirben beszámoltunk, a 
JATE Kísérleti Fizikai 
Tanszékén működd MTA 
Lézerfizikai Tanszék Ku-
tatócsoport négy tag.ia 
Ifjúsági Díjban részesült. 
A d i j a t a Magyar Tudo-
mányos Akadémia ítéli 
oda tehetséges, fiatal 
szakembereknek tudomá-
nyos munkájukér t . Mi a 
d í j előzményéről, a mun-
káról. és annak eredmé-
nyéről faggat juk a dí ja-
zottakat. 

A Béke épületben dr. 
Bor Zsolt, a kutatócso-
port tudományos vezető-
helyettese. míg a négy 
tulajdonképpeni riport-
a lanyra várakozunk, dió-
hé jban összefoglalta a 
tanszéki munka tudniva-
lóit. Mint e lmondja , fő-
leg festék- és nitrogénlé-
zerek kutatásával és fe j -
lesztésével foglalkoznak. 
A nitrogén lézer fejleszté-
se jelentette a kezdő lé-
péseket a d í j azo t t ú j 
konstrukcióhoz. A most 
előállított excimer lézer 
hasonlí t a nitrogénléze-
rekhez, de százszor na-
gyobb energiájú impul-
zusokat áll i t elő. A ku-
tatásra a pénzt az MTA 
Szegedi Biológiai Kutató 
Központjától kapták. (A 
Keszthelyi Lajos akadé-
mikus vezette csoport-
nak volt szüksége a lé-
zerre biofizikai kuta tá-
sok céljára.) 

A tanszék egyébként 
rendszeresen foglalkozik 
ilven jelle'iü kutatások-
kal. ezekből 197« óta 30 
millió Ft-ot . s ikerült a 
JATE számlá já ra gyűjte-
ni. Idén elnyertek két 
OTKA pályázatot is, ezek 
költségkerete 11 millió 
Ft. Beszélgetésünk köz-

ben megérkeznek a . „si-
kercsapat" tagjai : Heb-
ling János ad junktus , fi-
zikus (1978-ban végezte 
a f izikus szakot a 
JATE-n, s azóta . i t t dol-
gozik), Kovács Gábor 
elektromérnök (1983-ban 
végzett a Budapesti Mű-
szaki Egyetemen, tavaly 
július óta dolgozik a tan-
széken), Frank Béla tech-
nikus (1980 óta dolgozik 
rádió-televízió műsze-
részként az intézetben) 
és Bodog Ferenc szak-
munkás (1982-től eszter-
gályosként dolgozik itt). 

— Hogyan kezdődött el 
a kutatás, hogy osztottátok 
fel egymás közt a felada-
tokat? 

Kovács G: — Egy na-
gyobb kutatócsoport ré-
sze vagyunk. Ebben a 
csoportban az excimer 
lézer kuta tásánál vezető 
szerepet kaptunk. 

Hebling J.: — Ez azt 
jelenti, hogy négyünké 
volt ugyan a meghatáro-
zó szerep, de még sokan 
mások vettek tevékenyen 
részt a munkában. Az 
én feladatom a szakiro-
dalom alapos á t tanulmá-
nyozása volt. Ezek a lap-
ján Gábornak ú j ger-
jesztő elrendezést kellett 
kifejlesztenie. Béla az 
elektronikai, Feri a .me-
chanikai rendszer össze-
áll í tásán dolgozott. 

Kovács G.: — Béla és 
Feri önálló ötleteit a me-
chanika és az elektroni-
ka teién külön ki ikell 
emelni, valamint sa já t 
feladataik mérnöki szin-
tű megoldását, kivitele-
zését. 

— Milyen problémák-
kal kellett megküzdene-
tek a kísérletek során? 

Hebling J.: — A nit-

rogénlézerrel szemben 
egyik különbség az, hogy 
előionizációra van szük-
ség. Problémát jelent, 
hogy az excimer lézer 
kisülési csöve xenon, hé-
lium és sósav gázzal van 
feltöltve. A sósav erősen 
korrodáló hatású, ezért 
az egyik fő technikai 
oroblémát az. jelentette, 
hogy megakadályozzuk 
szennyeződések keletke-
zését a gázban. A közeg 
vegytisztasága ugyanis a 
lézer működése szem-
pontjából döntő jelentő-
ségű. Hosszas próbálko-
zás után Tóth József 
üzemmérnök az alumí-
niumot vegyi eljárással 
passziválni tudta, így az 
egyik legfőbb probléma 
is megoldódott. 

Kovács G.: — Elektro-
nikai probléma volt a 
nagyfeszültségű (40 kV) 
impulzusgenerátor „házi" 
kivitelezése, valamint a 
kapcsolt elektromos tel-
jesítmény (1, GW) miatti 
elektromos zavarkisugár-
zás megszüntetése. A 
m u n k a „előcsatározásai" 
közé tartozott egy spe-
ciális mérőasztal összeál-
lítása (ezen minden mé-
rést elvégezhettünk, meg-
határozhattuk a paramé-
tereket) és az elektroni-
kus árnyékolást biztosító 
dobozkonstrukció elkészí-
tése — az anyagbeszer-
zés ismert nehézségeivel' 
súlyosbítva. 

— Mennyi ideig tar-
tott a lézer teljes össze-
állítása? 

Hebling J.: — A meg-
bízás szerint egy évig, 
miközben más feladato-
ka t is el kellett látni. 
Gábor például eközben 
irta meg a doktori ját . 

— Mi a haszna az új 
lézernek? 

Kovács G-: — Elsősor-
ban a megrendelés sze-
rinti biofizikai kísérlete-
ket segíti. A biominta rö-
vid impulzus (10—" sec!) 
alatti viselkedését lehet 
vizsgálni. Erre a ni t ro-
génlézer nem alkalmas. 
Egyébként a BNV-n való 
bemutatása után szeret-
nénk felajánlani az in-
novációs parkon keresz-
tül hazai kutatások cél-
jaira. Tervezünk néhány 
•készülék hazai értékesí-
tését is. Hasonló nyuga-
ti készülék á ra kb. 40' 
ezer dollár. 

— A dij mit jelent 
számotokra? 

Kovács G. — Végülis 
e z ' hivatalos elismerés 
arról, hogy a munkánk 
tudományos és gazdasági 
szempontból az ország-
nak hasznos, és elismer-
ték az itthoni elsőségün-
ket. 

Bodog F.: — A sok-sok 
kínlódás erkölcsi elisme-
sére, kárpótlása jól esik. 
Mint az anyagi elismerés 
is. 

A beszélgetések után 
a lkalmam volt megnézni 
az ú j műszert. Előtte ál l-
va, villódzó fényeit bá-
mulva, kísérőim magya-
rázatát hallgatva megér-
tettem előbbi tartózkodá-
sukat, félmondataikat . 
Hoey ők nem a beszéd 
emberei. Igazából a la-
borban vannak otthon, 
itt érzik jól magukat. 
Ahol tenni, ú j a t keresni 
lehet. Alkotni — min t 
láttuk —, szép eredmé-
nyeket létrehozni. Gra-
tulálunk, sok sikert a 
jövő munkáihoz! 

C. J . 

- > 

Tanácskozott ajuhász GyulaTanár-
képző Főiskola Pártbizottsága 

Kibővített ülést tar tot t 
április 16-án az MSZMP 
Főiskolai Bizottsága. Fő na-
pirendi pontként az értel-
miséggé válás helyzetéről, 
főiskolai lehetősegéről vi-
tatkoztak a jelenlevők. A 
végrehaj tó bizottság írásos 
állásfoglalásához dr. Gacser 
József fűzöt t szóbeli ki-
egészítést. Legfőbb prob-
lémaként azt jelölte 
meg, hogy több szabadidőt 
kellene biztosítani a hallga-
tóknak, hogy több lehetősé-
gük legyen az önálló (alko-
tó) munkara. Ennek érdeké-
ben javítani kellene a kap-
csolatot a hallgatók és az 
oktatók között „Különösen 
a hallgatók szétforgácsolt 
nap ja nem teszi lehetővé az 
elmélyült tanulást, az. önál-
lóság, alkotó készség fejlesz-
tését." — olvashat juk a tá-
jékoztatóban. Elek József, a 
TO vezetője vitatta, hogy a 
hallgatok órarendje lehetet-
lenne tenné az elmélyült 
munkát . Szerinte egy főis-
kolán sincs ennyi szabad-
ideje a hallgatóknak. Tóth 
Gyuláné szerint pedig „ . . . 
valósággal elkenyez.tetjúk a 
hallgatóinkat az órarenddel. 
Ha bárhová kikerülnek ta-
nítani, sokkal rosszabb hely-
zetben lesznek. Ne s í r janak 
azon. hog ' van két lyukas 
órájuk, h: lem üljenek be a 
könyvtá r i» !" Ilonka Ildikó, 
a hallgatók képviselője sze-
r int azonban az egy-két órás 
időtartam nem elég arra, 
hogy valaki egy témában 
elmélyüljön, ahhoz hosszabb 
¡dó kell. Többen hangoztat-
ták. hogy nem a nap. ha-
nem a hét beosztása rossz, 
s ez nem teszi lehetővé az 

olvasást, színházba járást, 
értelmiségivé válást. Pitrik 
József szerint még mindig 
sok a lazaság, lógás, üresjá-
rat ; s ez jelentkezik a hét 
elején és a hét végén is. 
„Sok olyant engedünk meg 
itt a főiskolán, aminek ér-
telme nincs. Az i f júság csi-
náljon programokat, de csak 
akkor, ha meggyőz bennün-
ket arról, hogy van értelme. 
Azt hiszem, az idei tapasz-
talatok a lap ján el kellene 
gondolkodnunk arról is. 
hogy megengedhet jük-e a 
fordítot t napot. A hallgatók 
nincsenek eléggé leterhelve, 
ezért lehetséges az, hogy 
minden hétvégén hazautaz-
nak." Rozgonyiné dr. Mol-
nár Emma (aki a távollevő 
Szendrei János főigazgató 
véleményét is ismertette) el-
mondta, hogy a felsőoktatá-
si órarendek mindig is ilye-
nek voltak. A hét vége len-
ne a lkalmas arra, hogy a 
hallgatók olvassanak, műve-
lődjenek, közösségi életet él-
jenek. A sokszori hazaula-
zás azonban ezt erősen hát-
rál tat ja . Galgóczi László el-
mondta, hogy hallgatók 
azért mennek haza, mert 
otthon jól érzik magukat, itt 
pedig nem. Ezt adminisztra-
tív úton megakadályozni 
nem szabad, .hanem az a fel-
adat . hogy a hallgatóknak 
olyan értelmes, vonzó alter-
nat ívákat mulassanak fel. 
amelyek megteremtik a kö-
zösségi életet és az önmű-
velés igén vét. 

A jelenlevők üdvözölték azt 
az elképzelést „hogy a 
KISZ iktassa programjába 
Szeged sokirányú kulturális 
lehetösegeinek megismerte-

tését és az ezzel kapcsolatos 
értelmes tevékenységi lehe-
tőségek kimunkálását ." 

Szó esett a hallgatói fe-
gyelem kérdéseiről is. Sokan 
felháborodottan hangoztat-
ták, hogy súlyosan fegyel-
mezetlen, sőt bűncselek-
ményt elkövető hallgatókat 
sem lehet eltávolítani a fő-
iskoláról. Az ilyen eseteket 
nem szabad eltitkolni, be-
szélni kell róluk. Több ta-
nár véleménye szerint még 
a főiskolán kell kiszűrni 
azokat, akik erkölcsileg nem 
alkalmasak a tanári pályá-
ra. 

A szélsőséges eseteknél 
nagyobb figyelmet és körül-
tekintést igényelnek azok a 
lal lgatók, akik nem alkal-
masak arra, hogy pedagó-
gussá váljanak, vagy nem 
akarnak tanítani. Ahogy 
Kovács Tibor hallgató fo-
galmazott: „Sok ember csak 
diplomát akar , mert ez kell 
az érvényesüléshez. Mások-
nak időközben megy el a 
kedve a tanítástól, mert 
vagy nem érzik magukat al-
kalmasnak, vagy a főiskolai 
évek során hidegülnek el a 
tanári hivatástól. ..fi* VB ál-
lásfoglalása szerint ta-
lálkozunk olyan nézettel, 
hogy egyáltalán érdemes-e 
értelmiséginek lenni. Az. 
ilyen szélsőséges nézettel 
mindig vitázni kell, és nem 
szabad elfogadni jövőnk, 
szocialista társadalmunk elő-
rehaladása érdekében." 

A PB ezután személyi kér-
désekben döntött. A testület 
tagjai közé választotta Sza-
bó Márta III. éves földrajz-
testnevelés szakos hallgatót. 

A PB előzetesen állást fog-
lalt a KISZ-bizottság titká-
rának és titkárhelyettesének 
személyére vonatkozóan. 
Harmadik napirendi pont-
ként a VB tájékoztatója 
hangzott el a két PB ülés 
között végzett munkáról. A 
VB április 8-i ülésén az in-
tézményi bérfejlesztéssel 
kapcsolatos tájékoztatót 

'hallgatott meg, majd úgy 
döntött : kezdeményezi, hogy 
az intézmény főigazgatója 
hozza nyilvánosságra a bér-
fejlesztés alapelveit és gya-
korlati megvalósítását. Az 
ülés bejelentésekkel é r t vé-
get. 
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Vakablak 
és vakvágány 

(Levélféle U. l-nak a Sz. E. 
ápr. 7-i sz.-ban közzétett 

cikkén meditálva) 
Kedvet Ilona! 

Valóban egyetemalapítók 
lennének ama bizonyos 
domborművön lá tható urak? 
Dehogy azok! Az 1872-ben 
Kolozsvárott .felállí tott m. 
kir. Ferenc József Tudo-
mányegyetem alapítói egé-
szen mások. Mint jól is-
mert, a trianoni békeszer-
ződést követő hányattatások 
után, ez az egyetem került 
végül is Szegedre 1921-ben. 
(Az erre vonatkozóan elfo-
gadott törvényjavaslatot 
Vass József kultuszminiszler 
terjesztet te a nemzetgyűlés 
elé. (Így aztán betelt a vá-
ros régi vágya is, amelynek 
teljesüléséért az első világ-
háború előtt hiába jár ta ie 
térdig a lábát Szeged nagy 
polgármestere, Lázár György. 

Nem is az alapítás ak tu-
sát akar ták megörökíteni a 
bronztáblán, hanem a Dóm 
téri építkezésekben részt ve-
vők emlékét. A „nagy víz" 
utáni rekonstrukció kor-
mánybiztosának, Tisza La-
josnak a szobra ma is kö-
rü l já rha tó a Széchenyi té-
ren, és a fő alak mellett lát-
hatóak az építés kemény 
munká jának feszülő mun-
kás figurák is. A szóban for-
gó emléktábláról hiányoz- ' 
nak az ilyen mellékalakok. 
Nemcsak az épitőmunkásé, 
hanem a paraszté, a tanyasi 
kisbérlőjéé is például, kik-
nek adóba, bérleti dí jba 
adott, több száz vagon bú-
zájának az ára is beépült az 
impozáns épületegyüttesbe. 
Persze lehetséges, hogy ők a 
domborművön tapasztalható 
nagy tolongás mián nem 
fértek oda. Vegyük figye-
lembe továbbá, hogy az em-
lékmüvet nem az utódok 
hálája, tisztelete hozta lét-
re, hanem a legszűkebben 
vett kortársi szervilizmus és 
a hiúság. A kor sa já tos íz-
lését is tükrözve, élő alakok 
csoportját örökítették meg 
sa já t értékítéletük a lapján, 
az építkezések befejezésével 
egy időben. Egyet kell érte-
nie okvetlenül ezzel az íz-
lésficammal az. utókornak? 

Egyébként megengedem, a 
domborművön előforduló 
nagy létszám egyik oka az, 
hogy az építkezések álla-
miak, egyháziak és városi-
ak voltak egyszerre. A há-
rom fő alak, Klebelsberg, 
Glattfelder és Somogyi is ezt 
reprezentálja. (Ebből persze 
az is következik, hogy nem 
egyszerűen egyetemi dolog 
az emléktábla. Az egyetem 
képviseletében Tóth Károly 
látható a háttérben. Igaz, az 
építkezések megindulásakor, 
az 1925/2<S-os tanévben Reisz 
Frigyes volt a rektor, a kö-
vetkező évben pedig a pro-
rektor, de hát ő csak nem 
kerülhetett be ebbe az il-
lusztris társaságba — csak 
az igazi halhatatlanságba. 
Persze az is lehetséges, hogy 
a tábla felállításának eldön-
tésekor hivatalban levő rek-
tort vették számításba.) 

Exegi monumentum aere 
p e r e n n i u s . . . Van-e bronz-
táblán szereplők közül vala-
kinek ércnél maradandóbb 
emléke? Kétségtelen, hogy 
Klebelsberg, al ias Klebi a 
legnagyobb formátumú sze-
mélyiség közöttük, és az 
építkezések eszmei és anya-
gi megalapozásában is leg-
nagyobb szerepe volt. Em-
lékszik, kedves Ilona? An-
nak idején azon a szeminá-
riumon, amelyen éppen ma-
ga tartot ta a főrelerátumot. 
alaposan megtárgyaltuk a z ő 
neonacionalizmust, kul túr-
l'ölényt hirdető, adott eset-

Kedves Tanár úr! 
Köszönöm, hogy megtisztelt soraival. A JATE Szer-

ves és Szervetlen Kémiai Tanszékének Aradi vértanúk te-
rére néző faláról hiányzó dombormüröl máris többet tu-
dunk. Klebelsberg, ellentmondásos kultúrtörténeti szerepe 
— szerintem—a köztudat része. Kérdőjelei, remélem vitára 
serkentenek. Tisztelettel: 

ÚJSZASZl ILONA 

ben az olasz fasizmust di-
csérő, ám igen hasznosan 
építkező, ellentmondásos 
egyéniségét. Ha azokra visz-
szagondolva is úgy látja, 
hogy helye van a Dóm-téri 
panteonban, ám legyen. Ami 
Glatt teldert illeti (akinél, 
mint papnál — engedje meg 
— nem külön érdem, hogy 
elítélte a deportálásokat, 
különösen nem egy 1931-ben 
elkészült emlékmű vitatá-
sakor), ő az építkezések 
megindulásakor még csak 
két-három éve élt Szegeden, 
átköltözvén Temesvárról ide, 
a csanádi egyházmegye ú j 
székhelyére. Az egyetem 
idetelepítésében, az egyete-
miépí tkezések útnak indítá-
sában, sőt a fogadalmi 
templom háború a la t t meg-
szakított építésének új rakez-
désében sem volt különö-
sebb szerepe. A püspöki pa-
lota felépítésében igen. Em-
lékét a „vakablakkal" átel-
lenes falon lehetne meg-
örökíteni, ha a katolikus 
egyház ma nem volna in-
dokoltan visszafogott ilyen-
féle gesztusok megtételében. 

Marad még Somogyi Szil-
veszter polgármester a lakja . 
(A többiekről is lehetne 
ugyan szólni, de nem érde-
mes és nincs is rá hely). 0 
kitűnő rugalmasságának, ki-
váló alkalmazkodó képessé-
gének köszönhetően az iga-
zán nagy történelmi fordula-
tok során (forradalmak és 
ellenforradalom) mindvégig 
felszínen, sőt az élen m a -
radt. Bizonyos aspektusból 
nézve ez. is kétségtelen tör-
ténelmi teljesítmény. (Móra 
nem „örökítette meg", csak 
néha a tollára került a ne-
ve, mint annyi más emberé 
is. (Az építkezéseket a város 
erőforrásaival valóban tá-
mogatta. Egyebekben nem 
áll messze az igazságtól az 
a megállapítás, hogy 1920-as 
években, az el lenforradalmi 
rendszer konszolidációja ide-
jén, afféle fiók-Bethlen volt 
ő Szegeden. Visszaszobrosi-
tása szerintém még akkor is 
meggondolandó volna, ha 
nagy példaképének és men-
torának, mondjuk a Beth-
len — Nagyatádi kézfogást 
ábrázoló emlékmüvét vissza-
helyeznék a Földművelés-
ügyi Minisztérium épülete 
elé, ahonnan a hálátlan utó-
kor eltávolította. 

Egyébként ilyen ez a tör-
ténelem és a benne botor-
káló ember. Emlékmüveket 
emel, emlékmüveket tá-
volit el például. Kérdés, 
hogy később okvetlenül visz-
sza kell rakni az eltávolított 
emlékműveket csak azért, 
mert üres a helyük? Mi 
van. ha csak az üres hely 
van meg, a bronzot meg be-
olvasztották mint — mond-
juk — a sok Sztálin-szobor 
esetében ? Meggondolandó 
dolgok ezek, kedves Ilona. 

Nem is akar tam én egye-
bet jelen soraimmal, csak 
ezt az ' át- és meggondolási 
készséget élesztgetni. 

Szelletet tel üdvözli 

SERFŐZŐ LAJOS 

Utóirat: Biztos, hogy a 
Hősök kapuja boltivében 
rej lő Aba-Novák-freskó az 
első világháború halott jai 
emléke megörökítésének 
szándékával és tar ta lmával 
készüli? Utána já rha tna en-
nek is, mint a dombormű 
ügyének. 

Ajánlom figyelmébe pl. 
Shvoy Kálmán visszaérni«-' 
kévéseit 

S. L. 
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